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Bijlage 2. Communicatie van COE naar PS  

 

Statennieuwsbrieven (pag. 3 t/m 11) 

• 07-11-11: “PS en Europa” 

• 24-09-12: “De Staten en de Glazen Bol van  Europa"  

• 17-12-12: “Werkbezoek P4 21 november EFRO-programma, Zuid-Holland” 

• 08-04-13: “Dag van Europa”, “Forum Plattelandsontwikkeling 28 mei 2013”, 

“Behandeling Europa-stukken in april” 

• 03-06-13: “Forum Plattelandsontwikkeling succesvol” 

• 19-09-13: “Werkbezoek Rondje Randstad”, “Gesprek COE met Kamercommissie 

Europese Zaken op 30 oktober 2013” 

• 14-11-13: “Bezoek COE aan Open Days van het Comité van de Regio's” 

• 12-12-13: “Werkbezoek P4 aan HNP in Brussel” 

• 06-03-14: “Werkbezoek Provinciale Staten van Noord-Holland, Zuid-Holland, 

Flevoland en Utrecht aan Brussel”, “HNP verkiezingsdebat Spoor 12” 

• 19-05-14: “Presentatie ‘De Top 20 van Europese grootstedelijke regio’s 1995-2012; 

Randstad Holland in internationaal perspectief’” 

• 06-11-14: “Forum Triple Helix en Europese fondsen op 4 november 2014” 

• 11-12-14: “Europees Forum – 4 november 2014 Provinciehuis Utrecht”  

 

Verslagen (pag 12 t/m 32) 

• Werkbezoek S3 / Europees Fonds voor Regionale Ontwikkeling voor de periode 

2014-2020. 21-11-12. 

• Terugblik forum Plattelandsontwikkeling 28-05-12 

• Verslag bezoek Open Days oktober 2013 

• Verslag werkbezoek PS P4 Brussel januari 2014 
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Uit Statennieuwsbrief 07-11-11 

Wat: PS en Europa 

Waarom: uitoefening kaderstellende en 
controlerende rol t.a.v. Europese voor 
Noord-Holland relevante dossiers 

Tekst: Jelte Loggen 

 

Afstemming 

De tijdelijke werkgroep Europa, ingesteld 
door de commissie Zorg, Cultuur en 
Middelen, is aan de slag gegaan. 
Hoofdopdracht is het doen van een 
voorstel voor het vormgeven van de 
betrokkenheid van PS bij Europese 
onderwerpen en ontwikkelingen, anders 
dan met het instrument werkgroep.  

De werkgroep vindt dat PS hun 
kaderstellende en controlerende rollen 
m.b.t. Europa pro-actief moeten oppakken.  
Het voorstel van de werkgroep behelst 
o.m. het continueren van de 
samenwerking met de Randstedelijke 
staten en het benoemen van 
contactpersonen Europa in de commissies. 
De integrale behandeling van Europa-
thema’s is en blijft nadrukkelijk aan de 
vakcommissies, maar coördinatie en 
afstemming door enkele commissieleden 
blijft noodzakelijk. Voor de provincie 
relevante Europese onderwerpen zullen 
anders al snel ‘ondersneeuwen’, zo leert 
de ervaring.  

De werkgroep bepleit daarbij wel een 
sterke focus en versmalling ten opzichte 
van de te volgen dossiers. Commissies 
moeten een duidelijke meerwaarde zien in 
het actief oppakken van een dossier. Het 
voorstel van de werkgroep wordt op 14 
november a.s. in het presidium besproken 
en vervolgens in PS van 12 december a.s. 
Daarna wordt de werkgroep opgeheven. 

 

 

Kaderstellend document 
Randstadstrategie 

Donderdagavond 27 oktober jl. kwamen 
de werkgroepen Europa van de 
Randstadprovincies o.l.v. Cees Broekhoven 
bijeen in het provinciehuis in Utrecht. Het 
betrof een kennismaking met elkaar, met 
het Huis van de Nederlandse Provincies en 
het bevatte een gesprek met Europa-
gedeputeerde mevr. Sweet, thans 
voorzitter van het Bestuurlijk Overleg 
Europa (BO). Belangrijkste inhoudelijke 
agendapunt was het bespreken van het 
kaderstellende document 
Randstadstrategie Europa 2011-2015 
(RSE). Hierin schetsen de colleges van de 
Randstedelijke provincies de lijnen van de 
dossiers die de Randstadprovincies de 
komende vier jaar gezamenlijk willen gaan 
volgen. De Randstadprovincies werken 
samen met het oog op verbetering van de 
concurrentiekracht van de Randstad met 
focus op kennis en innovatie, duurzame 
leefomgeving, toekomst regionaal beleid 
en behoud en versterking van het 
platteland in stedelijk gebied.  

Daarnaast is er per provincie een specifiek 
hoofdstuk toegevoegd in de RSE. Voor 
Noord-Holland gaat het daarin 
bijvoorbeeld om aan kust gerelateerde 
onderwerpen en de offshore industrie. De 
RSE zal binnenkort worden ingebracht ter 
formele behandeling in commissies en PS. 
De werkgroepen Europa zijn benut door 
het BO om al in een heel vroeg stadium 
input te kunnen geven.  
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Bezoekers op weg naar het Europees 
Parlement in Brussel 

Op 24 en 25 november bezoeken dertien 
Noord-Hollandse Statenleden het Huis van 
de Nederlandse Provincies. Ook 

statendelegaties uit Flevoland, Utrecht en 
Zuid-Holland doen mee. Het werkbezoek 
behelst een ‘kennismaking met Europa’. 
De Europese instellingen komen aan bod 
en er wordt gefocust op de in de concept-
Randstadstrategie Europa opgenomen 
prioritaire dossiers. Met diverse meer en 
minder bekende Europese politici zal 
worden gesproken over thema’s als de rol 
van de Randstadprovincies in het licht van 
de toekomstige EU-agenda en Wat 
betekent Europa voor de 
Randstadsamenwerking en wat is de rol 
van PS daarin?  

 

Uit Statennieuwsbrief 24-09-12 

Wat:  de Staten en de "Glazen Bol van  
Europa"  
Tekstbijdrage: Cees Broekhoven/Jelte 
Loggen  

Het COE (Coördinatie Overleg Europa) 
kende een hobbelige start. Begin dit jaar 
stemden PS, na een discussie van een half 
jaar, in met het voortzetten van de 
activiteiten van de werkgroep Europa. 
Maar dan onder de nieuwe naam COE.  
    Voorzitter Cees Broekhoven: “Er 
bestond veel scepsis over de meerwaarde 
van de werkgroep. Het thema Europa lijkt 
een deel van de Staten koud te laten. Dit 
terwijl het juist zo belangrijk is op tijd 
betrokken te zijn bij Europese discussies 
en de verdeling van subsidies, zoals de 
gelden uit het EFRO-programma (Europees 
fonds Regionale Ontwikkeling). De 
Randstad Regio, waarin Noord-Holland 
optrekt met Flevoland, Zuid-Holland en 
Utrecht, doet echt goede zaken in Brussel. 
En met de Europagedeputeerden hebben 
we een prettige samenwerking 
opgebouwd. We worden goed 
geïnformeerd en zaken worden tijdig aan 
ons voorgelegd. De basis hiervoor is in de 

vorige periode door de werkgroepen 
Europa van de P4 gelegd.” 
    Dat de werkgroep in Noord-Holland wel 
moeite heeft gehad met haar taak, blijkt 
uit het afstudeer-onderzoek van de griffier 
van de werkgroep (en nu van het COE) 
Jelte Loggen. Hij studeerde deze zomer af 
voor zijn Masterstudie Public Management 
aan de universiteit Leiden op het 
onderwerp: ‘Grip en focus op Europa: 
werkelijkheid of illusie? Evaluatie van de 
werkgroep Europa 2007-2011’.  
    Broekhoven zegt de conclusies van het 
onderzoek te snappen. “De door PS 
gegeven opdracht om volledige “grip” te 
krijgen op Europa, is niet goed 
geformuleerd. Daar hebben we de 
capaciteit en kennis niet voor. De rol en 
mogelijkheden van PS waren in het begin 
onduidelijk. Toch hebben we een hoop 
bereikt. Onze rol is nu duidelijk. We zijn 
selectief in de dossiers die we volgen. En 
per dossier bekijken we op welke wijze PS 
betrokken kunnen worden. Dit alles op 
zo’n manier dat het een meerwaarde heeft 
voor het Huis van de Nederlandse 
Provincies en voor de 
Europagedeputeerden. We moeten het 
immers samen doen in Brussel. Het 
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onderzoek geeft de aanbevelingen, die we 
al hebben kunnen doorvoeren. Daarnaast 
ben ik ervan overtuigd dat de Staten een 
rol hebben als intermediair voor het 
maatschappelijk middenveld. Als ik met 
ondernemers praat over mogelijkheden 
van Europese subsidies, kijken zij mij 
glazig aan. Alleen de Kamer van 
Koophandel als informatiebron is dus niet 
voldoende. Wij moeten als Staten uit de 
glazen bol komen en onze 
verantwoordelijkheid pakken.” 
    Broekhoven vindt dat de Staten ook 
voor het onderwijs meerwaarde kunnen 
hebben. “Binnenkort gaan  we in gesprek 
met universiteiten die Europese subsidie 
aanvragen in het Kansen voor West II-
programma. Omdat de EU grote waarde 

hecht aan lokale innovatie en specialisatie, 
moeten zij creatief zijn en samenwerken. 
Ook ondernemers worden bij dit 
werkbezoek betrokken. Onze rol is te 
vernemen welke politieke wensen er zijn. 
Hoe kunnen wij de universiteiten maar ook 
andere partijen helpen bij het versterken 
van hun positie? De Regio Randstad stelt 
hiervoor een Regionale Innovatiestrategie 
voor Slimme Specialisatie, afgekort RIS3, 
op die bottom up tot stand komt in nauwe 
samenspraak met het bedrijfsleven en 
kennisinstellingen.”  
    De Contactpersonen Europa komen in 
de commissievergaderingen van oktober 
deze en andere plannen toelichten.   

 

 

Uit Statennieuwsbrief 17-12-12 

Wat:                       Werkbezoek Zuid-Holland  
Wanneer:           21 november  
Waarom:            informatie over EFRO-programma 
                          2014 - 2020   
Deelnemers:      statenleden van de vier  
                          Randstadprovincies. 
Tekst en foto's: Jelte Loggen 
 

 

De Noord-Hollandse deelnemers aan het 
werkbezoek zijn vol optimisme  
 
    In de oktobervergaderingen van de 
Statencommissies hebben de 
Contactpersonen Europa de vier Europese 
hoofddossiers toegelicht. Hierbij is de 
aanstaande verdeling van gelden uit het 

Europees Fonds voor Regionale 
Ontwikkeling voor de periode 2014-2020 
aan bod gekomen. Vanaf 2007 heeft 
Noord-Holland met het Kansen voor West 
I-programma bijna € 40 miljoen aan  
EFRO-subsidies kunnen aanwenden voor 
co-financieringsprojecten.  
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Genoeg reden voor Statenleden om zich 
middels een werkbezoek te verdiepen in 
de stand van zaken van het nieuwe 
programma. Voor de periode 2014-2020 
zullen weer EFRO-gelden beschikbaar 
komen.  

Lunch met stakeholders 
 
Middels een lunch met stakeholders en 
bezoeken aan de universiteit Leiden en het 
Incubation Centre in Delft is verduidelijkt 
wat er met Europese subsidies mogelijk is. 
Over de Triple Helix, de Smart 
Specialisation Strategy en de enorme cryo-
transmissie-elektronenmicroscopen. In het 
hierbijgaande tekst- en beeldverslag van 
het werkbezoek leest u er alles over.  

 

Uit Statennieuwsbrief 08-04-13 

Dag van Europa  

 Op woensdagmiddag 15 mei 2013  verzorgt 
Farid Tabarki, trendwatcher van het jaar 2012-
2013 een presentatie tijdens de Dag van 
Europa. Aansluitend volgt onder zijn leiding 
een debat met de zaal over de kracht van de 
regio, Europese regio’s en de invloed van de 
regio’s in Brussel. De bijeenkomst duurt van 
15.00-17.30 uur.  
 
Staten- en duocommissieleden hebben een 
persoonlijke uitnodiging ontvangen ven 
gedeputeerde Sweet en kunnen zich 
aanmelden via europesesubsidies@noord-

holland.nl.  

 Forum Plattelandsontwikkeling 28 mei 
2013  

 Het Coördinatie Overleg Europa (COE) 
organiseert op dinsdagavond 28 mei a.s., een 
forum over Plattelandsontwikkeling onder 
stedelijke druk. Statenleden, gedeputeerden 
van de vier provincies, leden van het Europees 
Parlement en de Tweede Kamer en 
diverse  maatschappelijke (natuur)organisaties 
worden hiervoor uitgenodigd.  
 
Het forum richt zich op de vraag welke invloed 
het nieuwe Gemeenschappelijk Landbouw 
Beleid “op de voedselketen” heeft en 
specifieker hoe dit zich verhoudt tot 
plattelandsontwikkeling in de Randstad. Het 
forum vindt plaats in Paviljoen Welgelegen van 
19.00 tot 22.00 uur (met vanaf 18.00 een 
buffet). De officiële uitnodiging volgt.  
Lees meer  

 Behandeling Europa-stukken in april  

 Voor de aprilvergaderingen van de commissies 
zijn Europa-stukken geagendeerd, bijvoorbeeld 
het Bericht Europa, met fiches over de 
Europese thema’s waar 
de Randstadprovincies mee te maken hebben. 
Per commissie worden de relevante fiches 
besproken. Het gaat om het fiche Toekomst 
regionaal beleid, het fiche Platteland onder 
stedelijke druk, het fiche Duurzame 
leefomgeving en het fiche Kennis & Innovatie.  
 
Daarnaast wordt de stand van zaken van de 
EFRO-projecten (Europees Fonds voor 
Regionale Ontwikkeling) in 2012 besproken. 
Binnen het Kansen voor West-programma zijn 
tot nu toe 33 projecten ge(co)financierd. Ook 
wordt gekeken naar de nieuwe fondsenperiode 
die in 2014 van start gaat. De 
Contactpersonen Europa verzorgen tijdens de 
vergadering een toelichting op de stukken.    

  

 

 

mailto:europesesubsidies@noord-holland.nl
mailto:europesesubsidies@noord-holland.nl
http://public1.tripolis.com/r/FnVACNptne66Uob7_rbW2w/FD2ZNdI0LAnUP3LqEGu+iQ/qo2Xnk1xe+vs+V4mRyoQ8w
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Uit Statennieuwsbrief 03-06-2013 

Forum Plattelandsontwikkeling 
succesvol 

 Met maar liefst 70 deelnemers, bestaande uit 
Statenleden, maatschappelijke organisaties en 
ambtenaren uit de Randstadprovincies, ging 
op dinsdagavond 28 mei het forum over 
plattelandsontwikkeling in de Randstad van 
start. Het forum richtte zich op de invloed van 
het nieuwe Gemeenschappelijk Landbouw 
Beleid “op de voedselketen” en specifieker hoe 
dit zich verhoudt tot plattelandsontwikkeling in 
de Regio Randstad. Daarbij werd vooral 
gekeken naar de rol voor de provincies in 
relatie tot maatschappelijke organisaties.  
 
Volgens CDA-adviseur in het Europees 
Parlement Dirk Gotink was het forum goed 
getimed: “Het GLB staat aan de vooravond van 
een grote hervorming. Dit is wat Europa dan 
graag ziet: Statenleden die in een vroeg 
stadium hun verantwoordelijkheid nemen en 
met partijen in gesprek gaan.” Eindconclusie 
was dat de provincies meer en beter zouden 
samen kunnen werken op dit gebied en waarbij 
de Staten de Europese politiek proactief 
kunnen benaderen. Lees verder [Link naar 
nieuwe pagina met verslag, volgt]  

 

Uit Statennieuwsbrief  19-09-13 

Werkbezoek Rondje Randstad 

Op donderdag 5 september bezochten 
Statenleden van de vier Randstadprovincies 
samen met en op uitnodiging van Elvira Sweet 
en haar collega-Europa-gedeputeerden vier 
Europese projecten in de regio. Via deze 
werkbezoeken kon men zien hoe de Regio 
Randstad door samenwerking en 
gebruikmaking van Europese subsidies 
probeert de concurrentiepositie te versterken 
en de leefkwaliteit te verbeteren. Het 
werkbezoek is een van de activiteiten die werd 
georganiseerd in het kader van 20 jaar 
samenwerking in Brussel door de provincies 
Noord-en Zuid-Holland, Flevoland en Utrecht. 

Na de start bij het bedrijf Levitech in Almere 
werd gereisd naar het Noord-Hollandse Fort 
Diemerdam (Diemen), om daarna via een 
tussenstop bij ProtoSpace in Utrecht te 
eindigen bij Ecoshape in Dordrecht. De 
Europese prioriteiten van de Regio Randstad 
kwamen hierbij naar voren: duurzame 
leefomgeving, landelijke gebieden onder 
stedelijke druk, kennis en innovatie en 
toekomst regionaal beleid. 

In onderstaande download vindt u het verslag 
van Statenlid Van Hooff. De bevindingen van 
zijn bezoek worden besproken in het 
Coördinerend Overleg Europa (het COE). 

 

Gesprek COE met Kamercommissie 
Europese Zaken op 30 oktober 2013  

 Dit jaar viert de Regio Randstad, bestaande uit 
de provincies Noord- en Zuid-Holland, 
Flevoland en Utrecht, haar 20-jarige jubileum 
in het kader van het gezamenlijk optrekken in 
Brussel. Een samenwerking die steeds meer 
voedingsbodem vindt; de rol van de regio’s in 
Europa wordt immers steeds belangrijker. 
Afstemming en uitwisseling tussen 
bestuurslagen in dit ‘Europa van de regio’s’ is 
essentieel. 
 
Vanuit dit idee nodigen de statenwerkgroepen 
Europa van Flevoland, Utrecht en Zuid-Holland 
en het Coördinerend Overleg Europa (COE) 
van Noord-Holland de Vaste commissie voor 
Europese Zaken van de Tweede Kamer uit 
voor een bijeenkomst op 30 oktober 2013 in 
het provinciehuis in Den Haag. De bedoeling is 
van gedachten te wisselen over de multilevel 
governance samenwerking die nodig is op 
Europese dossiers. Zoals blijkt uit het 
‘Actieplan Europa en decentrale overheden' uit 
2008 en het rapport ‘Provinciaal Positiespel in 
Brussel en Den Haag’ uit 2012 kan een betere 
onderlinge afstemming tussen Rijk en 
decentrale overheden op Europese dossiers 
bijdragen aan de realisatie van een sterkere 
positie van de lidstaat Nederland in de 
coördinatie van Europees beleid. Dat geldt wat 
de werkgroepen betreft niet alleen voor 
bestuurders, maar is ook van belang voor 
volksvertegenwoordigers. 
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De Statenleden zullen de Kamerleden 
informeren over het belang en nut van 
Europese projecten en ontwikkelingen in de 
Randstad. Bijvoorbeeld over de Regionale 
Innovatiestrategie voor Slimme Specialisatie 
(S3) van de Randstad en de vorderingen van 
de onderhandelingen op het dossier Kansen 
voor West II, waar wordt ingezet op Innovatie, 
Low Carbon en stedelijke programma’s. Ook 
op het terrein van het Europees bronbeleid 
over luchtkwaliteit vinden de werkgroepen het 
van belang dat Statenleden met Kamerleden 
(in hoofdlijnen) van gedachten kunnen 
wisselen. Verbetering van de luchtkwaliteit 
krijgt immers vorm op regionaal niveau: zo 
kent het Nationaal Strategisch Programma 
Lucht alleen al in onze regio 341 maatregelen, 
voor een totaalbedrag van rond de 2 miljard 
euro. 
 
Voorafgaand aan de bijeenkomst vergaderen 
de Statenleden met elkaar over het concept-
Werkplan Europa 2014 van de 
Randstadprovincies. De werkgroepen krijgen 
de gelegenheid in een vroeg stadium input te 
geven over de plannen van de provincies in 
Brussel in het nieuwe jaar. 

 

Uit Statennieuwsbrief  14-11-13 

Bezoek COE aan Open Days van het 
Comité van de Regio's 

Van 7 tot en met 10 oktober 2013 vonden in 
Brussel de Open Days van het Comité van de 
Regio’s (CvdR), het officiële EU instituut voor 
regionale en lokale vertegenwoordigers, 
plaats. De Open Days gelden als het grootste 
platform voor regio’s ter wereld.  

Leden van het Coördinatie Overleg Europa 
(COE) gingen in het kader van deze Open 
Days op dinsdag 8 oktober 2013 naar Brussel.  

Het Noord-Hollandse reisgezelschap bestond 
uit de COE-leden mevr. Stevens-Meewis 
(voorzitter), mevr. Van Heijst, mevr. Van Rooij, 
dhr. Broekhoven en dhr. Van Hooff. Dhr. 
Köhne en dhr. Struben vervingen COE-leden 
mevr. De Grave-Verkerk en dhr. Cool. In 
Brussel werden zij gecomplementeerd met 
leden van de werkgroepen Europa van de 

provincies Utrecht en Flevoland. Gezamenlijk 
bezochten zij een bijeenkomst in het Huis van 
de Nederlandse Provincies (HNP) over ‘food 
strategies’ in peri-urbane gebieden, oftewel 
over de wisselwerking tussen stad en 
platteland, met als rode draad voedselketens. 
Hoofdvraag was hoe je door middel van 
voedselinitiatieven kunt bijdragen aan een 
duurzame voedselketen tussen stad en 
platteland. Het thema van deze workshop sloot 
naadloos aan bij het forum 
‘Plattelandsontwikkeling in de Randstad’ dat op 
28 mei jl. door het COE in Haarlem werd 
georganiseerd. 

Eerder die dag keken de COE-leden rond in 
het interactieve high-tech bezoekerscentrum 
van het Europees Parlement en na de 
workshop bezochten zij het ‘Netherlands 
house for Education and Research’ (Neth-ER). 
De dag werd afgesloten met een 
netwerkbuffet, georganiseerd door de 
Randstadprovincies.  

Zie het verslag dat als download hieronder 
staat. 

 

Uit Statennieuwsbrief  12-12-13 

Werkbezoek P4 aan HNP in Brussel 

 Elke Statenperiode leggen de Provinciale 
Staten van de vier Randstad-provincies een 
bezoek af aan het Huis van de Nederlandse 
Provincies (HNP) in Brussel. Op 30 en 31 
januari 2014 staat het eerstvolgende bezoek 
gepland. Gekozen is voor deze datum omdat 
op 31 januari a.s. het 20-jarige jubileum van de 
samenwerking van de Randstadprovincies in 
Brussel feestelijk wordt afgesloten. 
 
Op 18 november jl. stemde het presidium in 
met nut en begroting van dit werkbezoek. Het 
presidium heeft het Coördinatie Overleg 
Europa verzocht het programma verder voor te 
bereiden, in samenwerking met de 
werkgroepen Europa van Zuid-Holland, 
Flevoland en Utrecht. Het COE koerst op een 
inhoudelijk breed en vol programma, dat zich 
richt op de Europese prioriteiten van de P4. Uit 
de contacten met vertegenwoordigers van het 

http://public1.tripolis.com/r/yRNMpIEtYunt1HSq3rxXLw/kaH1Vc6SGUVs4Y4r167CVw/SumF1hDNQj8RiZQ9zdgQBg
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Europees Parlement  moet een brede 
afspiegeling van de politieke stromingen 
blijken. En het COE ziet graag informatie over 
de netwerken waar Noord-Holland/de P4 bij 
betrokken zijn. Ook informatie over het Comité 
van de Regio’s is welkom. 
 
Maximaal 13 Statenleden (en de Staten- en de 
Europagriffier) kunnen deelnemen. Het 
presidium heeft in eerste instantie de Europa-
woordvoerders van de fracties voor deelname 
aangemerkt. Opgave kan via loggenj@noord-
holland.nl.  
 
Zodra het definitieve programma beschikbaar 
is, wordt dat via de fractievoorzitters verspreid. 

 

Uit Statennieuwsbrief  06-03-14 

Werkbezoek Provinciale Staten van 
Noord-Holland, Zuid-Holland, Flevoland 
en Utrecht aan Brussel  

De Statenleden van de provincies Noord-
Holland, Zuid-Holland, Flevoland en Utrecht 
(Regio Randstad) bezochten op 30 en 31 
januari 2014 Brussel. De vier provincies 
hebben gekozen voor samenwerking in 
Brussel. De gedeputeerden van de vier 
provincies geven inhoudelijk richting aan de 
samenwerking. Elvira Sweet (Noord-Holland), 
Rogier van der Sande (Zuid-Holland), Ralph de 
Vries (provincie Utrecht) en Bert Gijsberts 
(provincie Flevoland). 

Voor de huidige Statenperiode hebben de 
Randstadprovincies een gezamenlijke 
strategie onder de titel: “De krachten 
gebundeld”. De samenwerking richt zich op 
vier thema’s: Regionaal Beleid, Kennis en 
Innovatie, Landelijke gebieden onder stedelijke 
druk en Duurzame Leefomgeving. 

Lees het verslag van dit werkbezoek. 

 

HNP verkiezingsdebat Spoor 12  

 Op 27 maart van 18.00 - 21.00 uur organiseert 
het Huis van de Nederlandse provincies een 

verkiezingsdebat in aanloop naar de Europese 
verkiezingen. Kandidaat Europarlementariërs 
gaan met elkaar en u in debat over 
onderwerpen zoals regionale economie, 
energie en landbouw. Het debat vindt plaats in 
het Spoorwegmuseum, Maliebaanstation 3581 
XW in Utrecht.  
 
Voor deze avond kunt u (alleen) uw reiskosten 
declareren. 
 
Aanmelden kan tot 26 maart via deze link. 

 

Uit Statennieuwsbrief  19-05-14 

Presentatie ‘De Top 20 van Europese 
grootstedelijke regio’s 1995-2012; 
Randstad Holland in internationaal 
perspectief’, COE, 19-05-14  
 
Waar staat de Randstad in Europa?  Tot 2009, 
zo blijkt, zat de Randstad met de economische 
groei  in de subtop van grootstedelijke regio’s. 
Maar daarna valt de Randstad terug tot een 
15e positie in 2012. Hoe komt dit, en beter nog; 
wat kunnen we eraan doen om de 
economische positie van de Randstad te 
verbeteren?  
 
Deze vragen werden gesteld en beantwoord 
op maandag 19 mei jl., toen 15 Statenleden en 
2 duocommissieleden zich verzamelden in de 
Statenzaal op uitnodiging van het Coördinatie 
Overleg Europa (COE) voor een presentatie 
van dr. W.J. Manshanden van TNO. 
Manshanden is de drijvende kracht achter de 
jaarlijks verschijnende Randstadmonitor, die 
wordt opgesteld in opdracht van het ministerie 
van I&M. Het instrument berekent de 
economische kracht van de Randstad ten 
opzichte van andere grootstedelijke regio’s en 
neemt ontwikkelingen waar en geeft 
verklaringen en beleidsopties. 
 
De gegenereerde data bieden een 
aanknopingspunt voor het koppelen van 
portefeuilles van statencommissies. Dit idee 
ontstond bij het Coördinatie Overleg Europa 
(COE) na een soortgelijke presentatie van 

mailto:loggenj@noord-holland.nl
mailto:loggenj@noord-holland.nl
http://www.noord-holland.nl/web/file?uuid=78c264c4-0b0e-4777-a154-f3c10c927536&owner=aa32c884-a041-4e70-bf0d-c3a285a057d8
http://public1.tripolis.com/r/8kvzYJvYUBLWWOh6iVzBQQ/dn7VVMaX8u7gXDY8OitqtA/SumF1hDNQj8RiZQ9zdgQBg
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Manshanden tijdens het werkbezoek van de 
P4 aan Brussel eind januari. Bovendien sprak 
commissie M&W de wens uit om de nieuwe 
Randstadmonitor integraal te behandelen. De 
presentatie op 19 mei jl. werd daarom breed 
aangeboden. De Randstadmonitor 2013 dient 
overigens nog te verschijnen, maar met de 
presentatie op 19 mei jl. werden de Noord-
Hollandse aanwezigen alvast voorzien van de 
laatste gegevens en daaruit afgeleide 
ontwikkelingen.  
 
Zie hier een samenvatting van de gegevens en 
klik hier voor het verslag van de bijeenkomst. 
Het verslag is tevens op de C-agenda van alle 
statencommissies gezet. 

 

Uit Statennieuwsbrief  06-11-14 

Forum Triple Helix en Europese 
fondsen op 4 november 2014 

Met de Statenleden Broekhoven, Cool, Köhne 
en Stevens-Meewis (tevens lid van het 
Coördinatie Overleg Europa) Tekin, De Groot 
en Leever waren Provinciale Staten uitstekend 
vertegenwoordigd bij het forum ‘Triple Helix en 
Europese fondsen’, op 4 november 2014 in het 
provinciehuis te Utrecht. 

Het forum, dat voor de vierde keer deze 
Statenperiode werd georganiseerd door een 
van de werkgroepen Europa van de P4, werd 
tevens bezocht door Statenleden, ambtenaren 
en externen uit Flevoland, Zuid-Holland en 
Utrecht. Het forum werd gestart met de laatste 
informatie over de positie van de 
Randstadeconomie in Europa, uit monde van 
TNO-onderzoeker W. Manshanden. 

In mei 2014 gaf Manshanden, opsteller van de 
Randstadmonitor, een soortgelijke presentatie 
aan de Noord-Hollandse Staten op uitnodiging 
van het COE. Zijn signalen over het steeds 
verder wegzakken van de Randstedelijke 
economie in vergelijking met de economie van 
andere grootstedelijke regio’s, zijn alarmerend. 
Hierna werd de directeuren van de Economic 
Board Utrecht (EBU) en de Amsterdam 
Economic Board (AEB) gevraagd aan te geven 

welke activiteiten zij nu ontplooien om 
duurzame economische groei en innovatie in 
de regio aan te wakkeren. Daarbij kwam 
uiteraard hun relatie tot Europa en Europese 
fondsen aan bod. Ook het bureau ERAC en 
Europa Decentraal leverden een bijdrage, 
waarbij zij onder meer ingingen op de positie 
van het MKB.  

Aan het einde van de bijeenkomst was er tijd 
voor debat. En werden er kritische noten 
gekraakt. Zo werd, als gevolg van de 
herhaalde pleidooien van de sprekers om nóg 
meer samen te werken, gevraagd waarom er 
geen Randstedelijke Economic Board is. Dit 
leek aan te sluiten bij de tip van de directeur 
van de Utrecht Economic Board om vooral 
collectieve schaalgrootte te creëren om 
problemen nu echt eens aan te pakken. Maar 
het antwoord luidde dat “bestuurlijke drukte 
niet erg is, zolang partijen elkaar maar weten 
te vinden”. De heer Manshanden herhaalde tot 
slot zijn bekende pleidooi dat de Randstad (in 
ieder geval) één maatschappelijk doel moet 
kiezen, dat “gewetenloos is, groots en waarvan 
critici zullen zeggen dat het onhaalbaar is”. Hij 
refereerde hierbij aan de Afsluitdijk en de 
Westerschelde, ‘onmogelijke’ huzarenstukjes. 
“Zet in op fossiele gassen!” was zijn pleidooi. 
Binnenkort volgt een verslag van de 
bijeenkomst. 

Bijeenkomst werkgroepen Europa en COE 

Eerder die dag waren de werkgroepen Europa 
van Zuid-Holland, Utrecht en Flevoland en het 
COE van Noord-Holland bijeen gekomen. De 
leden kregen een presentatie te zien van de 
stand van zaken van het programma Kansen 
voor West II. Bij deze Randstad brede 
economische investering met het Europees 
Fonds Regionale Ontwikkeling ligt de nadruk 
op bedrijfsinvesteringen en dient 80% van de 
subsidies zich te concentreren op de thema’s 
Innovatie en Koolstofarme economie. Een van 
de kernmerken is samenwerking tussen MKB 
en kennisinstellingen met als doel valorisatie. 
Per februari 2015 start deze nieuwe Europese 
subsidiemogelijkheid.  

Voorts werd een ‘broekzaknotitie’ met 
informatie over de Randstad en Europa 
besproken. Het idee is dat Statenleden deze 
beknopte notitie kunnen gebruiken om snel 
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informatie tot zich te nemen, bijvoorbeeld 
tijdens de verkiezingscampagnes. De 
broekzaknotitie wordt binnenkort ter 
beschikking gesteld. 

Gedeputeerde De Vries van Utrecht gaf een 
indicatie van de prioriteiten van de P4 in 2015. 
Afgesproken is dat, ook al is het even 
afwachten wat de concrete plannen van de 
nieuwe Europese Commissie worden en in 
2015 nieuwe provinciale coalities zullen 
worden gesmeed, het Bestuurlijk Overleg 
Europa (de Europa-gedeputeerden van de P4) 
toch alvast een soort werkplan 2015 zal 
opstellen. De huidige prioriteiten zijn immers 
ook gebaseerd op de Europese lange termijn 
plannen zoals het Euro 2020 traject. De 
werkgroepen Europa en het COE hechten aan 
continuïteit en willen niet dat er een gat valt in 
de informatievoorziening aan de Staten. 

Tevens is een gezamenlijk 
overdrachtsdocument vastgesteld, bedoeld als 
adviesdocument voor de nieuwe Staten. De 
werkgroepen benadrukken in het document het 
belang van een interprovinciaal 
samenwerkingsverband op het gebied van 
Europa. De werkgroepen en het COE 
adviseren hun collega’s deel te blijven nemen 
aan het gezamenlijke overleg met 
werkgroepen en gedeputeerden Europa ten 
aanzien van provinciale thema’s en 
ontwikkelingen.  

Doel van het COE blijft het in procedurele zin 
faciliteren van de informatievoorziening aan de 
Statencommissies. Het COE zal het 
gezamenlijke overdrachtsdocument, samen 
met een eigen evaluatie van ‘PS en Europa’, in 
januari aan alle commissies voorleggen.  

 
Uit Statennieuwsbrief  11-12-14 

Europees Forum – 4 november 2014 
Provinciehuis Utrecht  
 
De vier Randstadprovincies, Noord-Holland, 
Zuid-Holland, Utrecht en Flevoland, hebben als 
doel ‘ het versterken van de 
concurrentiepositie van de Randstad’. Tijdens 
het Europees Forum op 4 november 2014 
werd de Randstad Monitor van TNO 

besproken en gingen de Statenleden in 
discussie met directeuren van de Economic 
Board Utrecht (EBU) en Amsterdam Economic 
Board (AEB). 
 
(De bijlage is niet toegevoegd.) 
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VERSLAG Werkbezoek S3 / 
Europees Fonds voor Regionale 
Ontwikkeling voor de periode 2014-
2020. 
 
Voor wie: PS van de Randstadprovincies 
Waar: Den Haag, Leiden en Delft 
Wanneer: 21 november 2012 
Aanwezig vanuit Noord-Holland: Mw. 
Blokker, mw. Van Heijst, mw. Van Rooij, 
mw,. Stevens-Meewis, dhr. Broekhoven, dhr. 
Cool, dhr. Van Hooff, dhr. Leever, dhr. Kardol, 
dhr. Ootjers, dhr. Van der Sluijs.  
 

 

Rosa van der Tas heet de aanwezigen welkom  

Noord-Holland zet, samen met de drie andere 
provincies in de Regio Randstad, in op vier 
Europese hoofddossiers. In  oktober hebben 
de Contactpersonen Europa deze dossiers 
toegelicht in de commissies. Hierbij is de 
aanstaande verdeling van gelden uit het 
Europees Fonds voor Regionale Ontwikkeling 
(EFRO) aan bod gekomen. Vanaf 2007 heeft 
Noord-Holland met het Kansen voor West I-
programma al bijna € 40 miljoen aan  EFRO-
subsidies kunnen aanwenden voor co-
financieringsprojecten. Volop reden dus voor 
Statenleden om zich te verdiepen in de stand 
van zaken van het nieuwe programma!  
 
Op verzoek van de werkgroepen Europa van 
Flevoland en Utrecht en het Coördinatie 
Overleg Europa van Noord-Holland (het COE), 
organiseert de Zuid-Hollandse werkgroep 
daarvoor het werkbezoek. Uitgenodigd zijn 
alle Statenleden van de vier provincies. Noord-
Holland is met 11 Statenleden flink 

vertegenwoordigd op een totaal van ruim 30 
volksvertegenwoordigers. Rosa van der Tas, 
voorzitster van de werkgroep Europa van 
Zuid-Holland, heet de aanwezigen welkom. 
Gedeputeerde Jan van Run, die namens het 
IPO met de staatssecretaris over de EFRO-
gelden- en voorwaarden spreekt, licht de 
stand van zaken toe.   
 
Smart Specialisation Strategy 
Voor de periode 2014-2020 heeft de Europese 
Commissie besloten de Europese structuur-
fondsen op een andere manier in te delen. 
Om in aanmerking te komen voor deze 
fondsen moeten lidstaten en regio’s een 
zogeheten Smart Specialisation Strategy (S3) 
opstellen. Van Run legt uit dat de P4 en G4 het 
initiatief hebben genomen om dat gezamenlijk 
te doen. Basis voor de S3 vormen de 
economische agenda’s, het topsectorenbeleid 
van het rijk en rapporten van de OESO, het 
Centraal planbureau en TNO.  
 
Uit deze rapporten komen de belangrijkste 
knelpunten voor de versterking van de inter-
nationale concurrentiepositie van West-
Nederland naar voren: bereikbaarheid, met 
name negatief beïnvloed door congestie. 
Sociale cohesie, als gevolg van demografische 
ontwikkelingen. Achterblijvende verduurza-
ming van de economie van West-Nederland. 
En gebrekkige kennisvalorisatie. Van Run: “Zo 
innoveert slechts 70% van het Nederlandse 
MKB “in house” ten opzichte van een Euro-
pees gemiddelde van 87%!” 
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Statenleden Van Hooff en Cool luisteren naar 
de uitleg van gedeputeerde Van Run.  
 
Vooral de verduurzaming en kennisvalorisatie 
kunnen met een S3 worden verbeterd. Van 
Run: “We willen daarmee als provincies cross-
overs faciliteren. Maatschappelijke uitda-
gingen en behoeften hebben immers in 
toenemende mate een samengesteld 
karakter. Denk aan energie & wonen, werk & 
gezondheid of transport & energie. Dat vraagt 
van bedrijven en kennisinstellingen steeds 
meer dat ze over de grenzen van de eigen 
sector heen kijken.”  
 
Wat is de rol van de provincies hierbij? Van 
Run geeft aan dat innovatieve cross-overs 
ontstaan in een ondernemend samenspel 
tussen bedrijven onderling en samen met 
kennisinstellingen en overheden. De provincie 
faciliteert hierin door het speelveld af te 
bakenen, maar geeft vervolgens bedrijven en 
kennisinstellingen de ruimte om zélf te komen 
met voorstellen. 
 
Lunch met stakeholders 
Geheel in het licht van de faciliterende rol 
volgt een lunch waarbij Statenleden spreken 
met stakeholders uit de overheid, het 
bedrijfsleven en kennisinstellingen. 
Vertegenwoordigd zijn ambtenaren uit  
Rotterdam en de provincies Flevoland en Zuid-
Holland, de TU Delft, organisaties als de 
Kennisalliantie en Science Park Amsterdam en 
de bedrijven Holland Composites Innovations, 
Dutch Game Garden en DSM. Deze partijen 
hebben reeds input geleverd voor de eerste 
aanzet van de S3 en werken met steun uit 
Europa. Zij geven een toelichting op de 
projecten die lopen met behulp van 
(Europese) co-financiering. De Statenleden 
laten zich goed informeren. 
 
Statenlid Leever (ONH) spreekt met 
Anouschka Versleijen van de TU Delft, die zich 
bezig houdt met  onderzoeksfinanciering. 
Leever: “Er wordt volop samengewerkt met 
andere technische universiteiten; dat gaat 
goed. Wel komen belangrijke projecten in de 
knijp omdat er minder Europees geld zal 

komen.” Statenlid Van der Sluijs spreekt met 
directeur Hetty Vlug van het Science Park 
Amsterdam en is onder de indruk van de 
technologisch hoogstaande projecten die daar 
lopen. “Zo is een bedrijf op het Park, dankzij 
de bundeling van krachten, bezig met de 
ontwikkeling van zonnepanelen met een 
rendement van maar liefst 70%”. Statenlid 
Broekhoven vindt de aanwezigheid van 
studenten op het Science Park  erg 
interessant. “Hierdoor wordt jong 
wetenschappelijk talent al snel betrokken bij 
de praktische toepassing van innovatieve 
projecten. Deze kruisbestuiving brengt de boel 
verder”.  
 

 

Statenlid Leever onderhoudt zich met 
Anouschka Versleijen van de TU Delft. 
 
Nanoscopie in het NeCEN in Leiden 
Na de lunch is het tijd om ter plekke te gaan 
kijken hoe de provinciale investeringen in 
combinatie met EFRO-steun (in Zuid-Holland) 
zijn besteed, hoe wetenschap en bedrijfsleven 
hierbij op elkaar aansluiten en wat de Smart 
Specialisation Strategy inhoudt. Per bus reist 
het gezelschap naar de Wiskunde en 
Natuurwetenschappen-faculteit van de 
universiteit Leiden. Hier bevindt zich sinds 
april 2011 dé nationale faciliteit voor 
elektronenmicroscopie; het NeCEN (Centrum 
voor Nanoscopie).  
 
Prof. dr. Jaap Brouwer, directeur van de 
afdeling Chemie, legt uit dat in het NeCEN met 
nanoscopie op celniveau processen kunnen 
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worden bestudeerd. Hier kunnen wetenschap-
pers meer details van celstructuren zichtbaar 
maken dan eerder waar dan ook mogelijk was. 
 

 

Faculteit Wis- en Natuurkunde 
 
Dit is van zeer groot belang voor onder meer 
de ontwikkeling en validering van genees-
middelen. Dankzij de aanschaf van de twee 
enorme cryo-transmissie-elektronen-
microscopen kan nu naar de wisselwerking 
tussen ziekteverwekkers worden gekeken. Of 
naar gastheren bij infectieziekten. Of naar 
moleculaire processen die kanker 
veroorzaken. Uiteindelijk kan dit leiden tot 
een verkorting van de ontwikkeltijd en 
validering van geneesmiddelen.  
 
Primeur 
Professor dr. Jan Pieter Abrahams licht aan de 
hand van een animatiefilmpje van een virus 
dat een bacterie infecteert toe hoe een 
chemisch proces werkt. En vervolgens geeft hij 
de Statenleden een primeur, die eerdaags in 
een wetenschappelijk blad gepubliceerd zal 
worden; een 3d-beeld van een nanocrystal 
van een eiwit. Voor het eerst is een dergelijk 
extreem kleine crystal zichtbaar gemaakt, 
dankzij de unieke elektronenmicroscopen. 
 
Tien universiteiten en onderzoeksorganisaties 
werkten samen om het NeCEN voor elkaar te 
krijgen. Zij deden de eerste investering in de 
microscopen. Door deze samenwerking  

 

Prof. dr. Brouwer aan het woord 
 
kon subsidie worden verkregen bij de 
Nederlandse Organisatie voor Wetenschap-
pelijk Onderzoek en het EFRO. De EFRO-
subsidie was mogelijk met co-financiering 
door de provincie Zuid Holland, het ministerie 
van Economische Zaken, de Universiteit 
Leiden en de gemeenten Delft, Leiden en 
Rotterdam.  
 
De microscopen kosten 6,1 miljoen per stuk 
en zijn vier bij zes meter in omvang. Tegen 
sterk gereduceerde tarieven wordt een van de 
microscopen ook ter beschikking gesteld aan 
bedrijven; een voorwaarde voor de EFRO-
subsidie. Bedrijven passen deze kennis toe in 
hun technologie en productontwikkeling. Er 
wordt gretig gebruik van gemaakt. Hier wordt 
de innovatieve cross-over zichtbaar. 
 

  

De cryo-transmissie-elektronenmicroscoop 
Tritan Kios. 
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Het gezelschap verdringt zich voor één van de 
twee microscopen. 
 
Statenlid Cees Broekhoven (CDA) informeert 
bij de professoren wat er nu nog dient te 
gebeuren. Het antwoord: “Wij zijn de besten 
van de wereld op dit gebied; nu moeten we 
nog de beste wetenschappers hierheen 
halen”. EFRO-subsidie richt zich alleen op de 
infrastructuur. Om het beste personeel aan te 
trekken, is meer nodig dan alleen de ultra-
moderne apparatuur. 
 
Incubation Centre van Yes!Delft 
Dan is het tijd voor het tweede voorbeeld. Het 
gezelschap reist af naar het ietwat futuristisch 
ogende Incubation Centre van Yes!Delft op 
bedrijventerrein Technopolis te Delft. 
Yes!Delft  is een initiatief van de TU Delft, de 
gemeente en  TNO. Pieter Guldemond, Delfts 
wethouder en commissaris van YES!Delft, 
beschrijft de organisatie als een  ‘kraamkamer 
voor technische bedrijven’. Startende  onder-
nemers, vers van de TU,  worden bij hun 
ondernemingsplannen ondersteund met een 
uitgebreid ontwikkelings- en educatie-
programma.  
 
Arnoud Jullens, Incubation & Growth 
Manager, licht toe dat de (oud-)studenten 
masterclasses kunnen volgen in bijvoorbeeld 
bedrijfsfinanciering, global sales en project-
management. Ze krijgen een persoonlijke 
lening en kunnen participeren in netwerken. 
65 jonge ondernemers zijn thans gehuisvest in 
het pand. Inmiddels zijn er meer dan 116 
bedrijven ontstaan, waarin meer dan € 70 

miljoen is geïnvesteerd. De bedrijven vormen 
meteen potentiële opvulling van het 
bedrijventerrein. 
 
Het Incubation Centre wordt beschouwd als 
facilitator van de zogenaamde gouden 
driehoek – de triple Helix. Die driehoek is 
gericht op regionale samenwerking tussen 
kennisinstellingen, bedrijfsleven en over-
heden. Het bedrijfsleven vertaalt de weten-
schappelijke kennis van universiteiten in 
praktische toepassingen. Deze innovatieve 
bedrijvigheid kan tot bloei komen in een 
beschermde omgeving als de incubator. De rol 
van de overheid is te zorgen voor een goed 
ondernemers- en innovatieklimaat, onder 
meer door netwerken te faciliteren. Er 
ontstaat dan een wisselwerking tussen alle 
partijen, aldus Guldemond: het grootbedrijf zit 
bovenop de innovaties van morgen, heeft 
toegang tot baanbrekende kennis en 
ondernemend talent. 
 

 

Wethouder Guldemond aan het woord. 
 
Opvouwbare container 
Tijd om met eigen ogen die innovatieve 
ideeën te aanschouwen. Even later staan de 
Statenleden tegenover een –half in elkaar 
gezakte- container van 20 voet lang, 8 voet 
breed en 8 voet hoog. Een frisse student legt 
uit. Niet alleen volle, maar ook veel lege 
containers worden vervoerd over land en zee. 
In 2008 kende de haven van Rotterdam een 
doorvoer van 2,3 miljoen lege containers op 
een totaal van 10,7 miljoen containers. 

http://home.tudelft.nl/
http://www.tno.nl/
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Holland Container Innovation heeft een 
container bedacht die met behulp van een 
sterke veer kan worden op- en uitgevouwen. 
De kennis over de veer is bij een ander 
bedrijfje uit het Centre gehaald. In 
samenwerking met scheepsbedrijven en 
havens is onderzocht dat met een 
opvouwbare container maar liefst 25% kan 
worden bespaard op het transport van lege 
containers. Inmiddels loopt een pilotproject 
bij een groot bedrijf.  
 

 

De opvouwbare container. 
 
Een ander project betreft een lantarenpaal die 
bedekt is met zonnepanelen. Het is de jonge 
ondernemer gelukt de zonnepanelen om de 
paal te vouwen, maar niet aan kracht in te 
laten boeten. De lantarenpaal voorziet in de 
eigen elektriciteit. Daarnaast is het  bedrijf 
bezig met de ontwikkeling van zonnepanelen 
als dakpannen, als alternatief voor de vaak als 
lelijk ervaren zonnepanelen op daken. 
 

 

Het gezelschap bekijkt de lantarenpaal met 
zonnepanelen met uitleg van Arnoud Jullens 

Kansen voor West II 
Hoe nu verder richting Kansen voor West II 
(het programma waarbinnen de nieuwe EFRO-
gelden worden ingezet)? Statenlid Blokker 
(PvdA) constateert dat het van groot belang 
blijft om te investeren in wetenschap én 
jongeren, en in de gaten te houden dat dit 
gebeurt. “Er bruist en borrelt zoveel dat een 
kans moet krijgen!” Wethouder Guldemond 
vult aan dat het een uitdaging is voor de 
provincies om uit te vinden hóe het EFRO in 
de volgende periode het beste besteed kan 
worden. Er zal immers minder EFRO-geld 
beschikbaar komen. Op lokaal niveau is 
daarom al geïnventariseerd wat er echt nog 
mist aan projecten op de kenniscampus. 
Guldemond raadt aan om ook op regionaal 
niveau goed te kijken, welke projecten het 
meeste rendement op zullen leveren.  
 
Cees Broekhoven, voorzitter van het COE, is 
geïnspireerd door het werkbezoek en geeft 
aan te willen onderzoeken hoe PS in Noord-
Holland hun faciliterende rol kunnen 
oppakken, door de verbinding te maken 
tussen het bedrijfsleven, kennisinstellingen en 
Europese subsidiemogelijkheden. Hij is zelf al 
benaderd door organisaties die meer willen 
weten over de mogelijkheden.  
 
Het COE houdt, conform opdracht van PS, in 
de gaten of, hoe en wanneer PS geïnformeerd 
moeten worden en eventueel in stelling 
gebracht. Dat gebeurt in nauw overleg met 
het Bestuurlijk Overleg Europa en de 
werkgroepen Europa van Flevoland, Zuid-
Holland en Utrecht. 
In januari krijgen de commissies WEB en 
M&W een presentatie over het EFRO / Kansen 
voor West II. 
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VERSLAG Forum 
‘Plattelandsontwikkeling in de 
Randstad’ – een terugblik 
 
Met maar liefst 70 deelnemers, bestaande uit 
statenleden, het bedrijfsleven, 
maatschappelijke organisaties en ambtenaren 
uit de Randstadprovincies, ging op 
dinsdagavond  28 mei jl. het forum 
‘Plattelandsontwikkeling in de Randstad’ van 
start. Het forum richtte zich op de invloed van 
het nieuwe Gemeenschappelijk Landbouw 
Beleid “op de voedselketen” en specifieker 
hoe dit zich verhoudt tot 
plattelandsontwikkeling in de Regio Randstad. 
Daarbij werd vooral gekeken naar de rol van 
de provincies in relatie tot maatschappelijke 
organisaties.  
 
Volgens CDA-adviseur in het Europees 
Parlement Dirk Gotink was het forum goed 
getimed: “Het GLB staat aan de vooravond 
van grote hervormingen. Dit is wat Europa dan 
graag ziet; Statenleden die in een vroeg 
stadium hun verantwoordelijkheid nemen en 
met partijen in gesprek gaan.” Het forum 
werd georganiseerd door de werkgroep 
Europa van Provinciale Staten van Noord-
Holland, in samenwerking met de 
werkgroepen Europa van Flevoland, Utrecht 
en Zuid-Holland en vond plaats in de 
Statenzaal in Paviljoen Welgelegen van 
Haarlem. 
 
Eindconclusie was dat de provincies meer en 
beter zouden kunnen samenwerken op dit 
gebied, bij voorkeur in combinatie met een 
pro-actieve benadering van de Europese 
politiek door Statenleden.   
 

 

Texels lam, Opperdoezer Ronde en 
Beemsterkaas 
Na het buffet met Noord-Hollandse 
streekproducten, waaronder Texels lam, 
Opperdoezer Ronde (ambachtelijke 
aardappelen) en Beemsterkaas, werden de 
deelnemers het eerste deel van de avond 

‘gevoed’ met informatie. Volgens Ciel 
Stevens-Meewis, statenlid en voorzitster van 
de werkgroep Europa, is bespreking van het 
nieuwe GLB alleen al relevant gelet op de 
oppervlakte van Noord-Holland; die heeft 
voor twee derde  deel een agrarische 
bestemming. Onze land- en tuinbouwsector is 
goed voor 10% van het Bruto Nationaal 
Product. De vraag voor dit forum is, aldus 
Stevens-Meewis, “waar de regio rekening mee 
moet houden, waar de kansen liggen en welke 
boodschappen wij in Europa moeten 
neerleggen”. 
 
Dagvoorzitter Jan Pieter Lokker, voormalig 
Europees rapporteur en wnd. burgemeester 
van Noordwijk, stelde vervolgens de vraag 
welke kansen het GLB biedt aan “het goede 
leven” in de Randstad. De Randstad is hierbij 
een duaal begrip, want stad en platteland zijn 
niet twee vreemden van elkaar, maar moeten 
samen gezien worden. Lokker constateert dat 
provincies een primaire taak hebben in de 
plattelandsontwikkeling en betreurt het dat 
gemeenten vaak niet beseffen wat zij met het 
buitengebied kunnen doen (behalve bouwen). 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Opperdoezer Ronde 
 
 
Resistente schimmels 
Hierna was het woord aan Wouter van der 
Weijden, lid van de Wetenschappelijke Raad 
voor Integrale Duurzame Landbouw en 
Voeding, tevens directeur van de stichting 
Centrum voor Landbouw en Milieu. Hij vatte 
het raadsrapport “Naar een integrale 
benadering van duurzame landbouw en 
gezonde voeding” samen en poneerde 

http://www.google.nl/imgres?q=opperdoezer+ronde&hl=nl&biw=1024&bih=725&tbm=isch&tbnid=3yJ5WRT883dA8M:&imgrefurl=http://www.saisonnier.net/saisonnier/nl/publikaties/groenten_fruit/_cms_/cid/149/id/312&docid=EL9TJ00MOKk3PM&imgurl=http://www.saisonnier.net/resources/userdata/opperdoezer_1_400.jpg&w=400&h=300&ei=KW-wUc7JJoTZOsW8gdAB&zoom=1&ved=1t:3588,r:11,s:0,i:120&iact=rc&dur=834&page=1&tbnh=174&tbnw=254&start=0&ndsp=13&tx=135&ty=97
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daarmee de stelling dat de huidige problemen 
met landbouw en voeding ontstaan omdat 
voedselproductie goeddeels is losgemaakt uit 
zijn ecologische en sociale context. Hierdoor 
zijn vitale relaties en interacties verloren 
gegaan. Vanuit de ecologische context gezien 
zijn kringlopen doorbroken, is er verlies aan 
diversiteit en zelfregulerend vermogen en een 
toegenomen afhankelijkheid van externe 
inputs (zoals import van veevoer uit Zuid-
Amerika). Dit gaat ten koste van milieu en 
gezondheid.  
 
Zo is er als gevolg van het verdwijnen van 
kringlopen een toename van resistente 
schimmels zichtbaar, die zo ernstig is dat het 
agro-ecosysteem en de voedselkwaliteit  in 
Nederland ernstig worden geschaad. Uit 
onderzoek van de universiteit Nijmegen blijkt 
zelfs dat er als gevolg van deze schimmels, die 
ook in ziekenhuizen doordringen,  al 
gemiddeld één dode per week valt te 
betreuren. Cruciaal ‘medicijn’ is het herstel 
van de kringlopen en versterking van het 
zelfregulerend vermogen. 
 
“Vanuit de sociale context geredeneerd, zijn 
door verstedelijking, industrialisering en 
globalisering producent en consument uit 
elkaar gegroeid”, volgens Van der Weijden. Er 
is minder kennis bij de consument, wat leidt 
tot minder begrip voor de boer en uiteindelijk 
tot onverschilligheid. Om het tij te keren, 
moeten de boer en consument elkaar vaker 
ontmoeten. Voedsel, aldus de spreker, moet 
weer een gezicht krijgen! De ‘voedselketen’ 
moet een ‘voedselketting’ worden; kortom de 
verbindingen moeten worden hersteld! De 
overheid speelt hierbij een belangrijke rol; 
vooral door het stimuleren van communicatie 
en samenwerken en bij projectsubsidies voor 
bijvoorbeeld stadslandbouw.  
 

 
 
 
Koester de koe  
Van der Weijden ageerde tegen de 
ongenuanceerde nieuwsberichten over het 
recente rapport ‘Onbeperkt houdbaar’ van de 
Raad voor de Leefbaarheid en Infrastructuur. 
“Agrarisch natuurbeheer is zeker geen 
fiasco!”. Hij gaf als succesvol voorbeeld het 
systeemgericht denken in het Groene Hart. 
Door onder meer een geringere drooglegging 
en later en minder bemesten, wordt daar de 
bodemdaling tegengegaan. Dit komt zowel 
landbouw als de weidevogels ten goede. Van 
der Weijden riep tot slot de aanwezigen op 
vooral de grondgebonden (melk)veehouderij 
te koesteren. De koe heeft, als populair, 
zichtbaar dier, een link naar zowel de als 
ecologische als sociale context. “De koe moet 
in de wei blijven staan!” 
 
Na deze ietwat filosofische inleiding op het 
thema werd de laatste stand van zaken van de 
hervormingen van het GLB toegelicht door 
Dirk Gotink, adviseur van de CDA-fractie in 
het Europees parlement. Plastisch uitgedrukt 
komt het neer op “500 pagina’s die uit 
onderhandeld moeten worden” tussen 
commissie, parlement en raad. Eind juni van 
dit jaar ligt er wellicht een akkoord. Voor 
provincies zijn vooral de 
vergroeningsmaatregelen in de eerste pijler 
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van belang en de mogelijkheid van 
overheveling van 15% van het totale GLB-
budget van de eerste naar de tweede pijler, 
het plattelandsbeleid. Gotink liep met de zaal 
langs de cijfers en brengt termen in als ‘de 
overgang naar een regionale flat-rate’, 
‘vergroeningsmaatregelen’, ‘het verdwijnen 
van het melkquotum’ etc.  
 

5-minuten pitches 
Het tweede deel van de avond stond in het 
teken van interactie tussen de zaal en het 
panel. De zes panelleden poneerden eerst in 
een korte pitch een stelling. Zo stelde 
gedeputeerde Jaap Bond als randvoorwaarde 
voor het effectiever en doelmatiger inzetten 
van het GLB dat er een grotere sturing bij de 
provincies en regio’s nodig is: sturing in de 
vorm van collectieven als het gaat om een 
serieuze vergroening van milieu, water en 
landschap, en via de boards en het 
topsectorenbeleid als het gaat om de 
innovatie en werkgelegenheid. Rijk en 
provincies hebben hiervoor de handen met 
het bedrijfsleven en maatschappelijke 
organisaties ineengeslagen, maar dit staat nog 
aan het begin. Dit  kan en moet wat Bond 
betreft nog veel sterker. De Noord-Hollandse 
gedeputeerde beseft dat het voor agrariërs 
ingrijpend kan zijn. “Zij zijn diegenen die aan 
zet zijn. Maar als we dit waar kunnen maken 
dan zijn er in 2020 alleen winnaars.”  
 
Ook PvdA-Tweede Kamerlid Sjoera Dikkers 
pleitte, nadat zij aan de zaal ‘verklapte’ dat zij 
een trekkersrijbewijs heeft, voor een groen en 
duurzaam plattelandsbeleid. Zij is volgens 
sommige reacties wat onrealistisch als zij stelt 
dat het Gemeenschappelijk Landbouwbeleid 
“maar in zijn geheel afgeschaft moet worden”. 
Zij vindt het nieuwe GLB namelijk “het feest 
van de gemiste kansen”.  “Er zijn 4200 boeren 
in Nederland die amper het hoofd boven 
water kunnen houden. De tijd van de grote 
bulkproductie is voorbij en het GLB zou 
daarom veel groener en duurzamer moeten 
zijn”, aldus Dikkers. Het GLB moet in de 
richting van de drie pijlers groen, blauw en 
rood.  
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Tweede Kamerlid Sjoera Dikkers 
 
Jan Schrijver, biologisch-dynamische tuin- en 
akkerbouwer startte zijn pitch met de 
noodkreet dat Nederland op moet houden te 
denken verantwoordelijk te zijn voor het 
voedselvraagstuk van de wereld. Nederland 
moet zich daarentegen vooral richten op 
kwaliteitsvoedsel, al realiseert hij zich dat 
100% biologisch voedsel niet haalbaar is. Aan 
de hand van foto’s van zijn bedrijf De Lepelaar 
(er worden prachtige slakroppen geplukt) 
lanceert Schrijver de stelling dat biologisch 
voedsel een preventieve werking heeft.  
 
Jan Siert Schoonman, lid van het algemeen 
bestuur van LTO Noord, provinciaal 
voorzitter Gelderland en melkveehouder, 
bevestigde het verhaal van Van der Weijden 
dat de consument hoge eisen stelt, maar 
weinig kennis heeft van voedselkwaliteit. Hij 
vraagt zich met name af hoe de niet 
vermarktbare waarden in de landbouw 
kunnen worden terugverdiend. Hoe kunnen 
maatschap-pelijke prestaties van agrarische 
ondernemers worden beloond voor zover de 
markt daar niet voor zorgt? Schoonman pleit 
in dit licht voor investeringen in 
verduurzaming, kennis en innovatie. 
 
Theo Wams, directeur Natuurbeheer van 
Natuurmonumenten, koppelde in zijn pitch de 
landbouw aan de natuur. Veel natuur is 
afhankelijk van het boerenland en veel natuur 
in het boerenland floreert in de nabijheid van 
natuurterreinen. Boeren en natuurbeheerders 
moeten daarom veel meer dan nu het geval is 
samenwerken, aldus Wams. Hij onderkent dat 
het huidige agrarisch natuurbeheer lang niet 
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altijd effectief is, zoals de RLI concludeert. Er 
gaat veel geld in om, dus het moet beter. Dat 
vindt niet alleen Natuurmonumenten, maar 
ook staatssecretaris Dijksma, die graag wil dat 
collectieven de zorg voor agrarisch 
natuurbeheer op zich nemen. Wams verwacht 
dat de provincie gebiedsregisseurs aan gaat 
wijzen, die het meest geschikt zijn voor 
effectief agrarisch natuurbeheer. En 
natuurdoelen stelt waar niet alleen de boer 
maar ook de natuur en het landschap van 
profiteren. Vanuit dit idee zou de provincie 
ervoor moeten zorgen dat de collectieven een 
brede samenstelling kennen. Zijn stelling is dat 
“natuurbeheerders een volwaardige rol en 
verantwoordelijkheid moeten krijgen binnen 
de in te stellen collectieven voor agrarisch 
natuurbeheer”. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Jan Schrijver met zijn slakroppen 
 
Debat 
In de discussie die hierop volgde tussen 
statenleden uit de vier Randstadprovincies, 
veel vertegenwoordigers uit de praktijk en van 
betrokken maatschappelijke organisaties, 
kwam opnieuw naar voren dat er meer 
communicatie tussen boeren en ‘stedelingen’ 
moet komen. En dat de rol die boeren nu 
spelen bij landschapsbeheer misschien nog 
niet optimaal is, maar wel moet worden 
doorgezet. Volgens een reactie op het betoog 
van panellid Schrijver kan Nederland, met de 
kennis op het gebied van innovatieve 
landbouw, wél bijdragen aan oplossingen voor 

de wereldwijde voedselproblematiek én een 
gidsland zijn in verstedelijkt gebied.   
 

• Prioriteiten 
Op de vraag van Statenlid De Groot (D66, N-
H) welke prioriteiten de panelleden mee 
willen geven aan de provincies, gaf Tweede 
Kamerlid Dikkers aan dat de staten kunnen 
sturen met hun ruimtelijke ordening. De 
provincies kunnen letterlijk bepalen welke 
ruimte agrarische ondernemers krijgen. 
Statenlid Köhne (VVD, N-H) snapt het nut van 
een ‘level playingfield’, van ‘dieren in de wei’ 
en het nut van ruimtelijke ordening. Maar hij 
signaleert ook dat gericht beleid tot nu toe 
weinig heeft opgeleverd, zoals het aparte 
beleid voor de intensieve veehouderij. 
Directeur Natuurbeheer Wams stelt dat 
alleen sturing met ruimtelijke ordening niet 
voldoende is. De provincie moet de maximaal 
beschikbare ruimte innemen. Gedeputeerde 
Bond gaf aan dat hij de spagaat ziet tussen 
economie en natuur. Dat blijft lastig. 
Uiteindelijk komt het er op neer wat de boer 
krijgt voor zijn producten. De provincie kan 
logistieke lijnen trekken; zie als voorbeeld het 
netwerk Greenport. Hij pleit er verder voor 
dat provincies selectief zijn in hun prioriteiten, 
en verwijst daarvoor naar de Agenda Groen 
van de provincie Noord-Holland. Statenlid 
Cool (D66, N-H) vindt dat er, naast de 
natuurkant en de ruimtelijke ordeningskant, 
ook gekeken moet worden naar de 
voedselkwaliteit.  Die kwaliteit moet hoog zijn, 
want de gevolgen van slecht voedsel zijn 
groot. Cool is het met Schrijver eens dat goed 
voedsel kan schelen in de zorgkosten. 
Biologische boer Schrijver gaf deze avond aan 
dat de biologische sector kan dienen als 
kraamkamer voor de reguliere landbouw. 
Daarnaast is hij van mening dat er veel 
exportkansen zijn voor biologische producten. 
 

• Natuurbeheer   
Wams  is het eens met gedeputeerde Bond, 
die stelt dat het niet alleen om agrarisch maar 
ook om natuurbeheer gaat. De  samenleving 
bepaalt tenslotte waar het geld naar toe gaat. 
Wams is tevreden over de samenwerking van 
Natuurmonumenten met de provincies; die 
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verloopt vaak beter dan die met het Rijk. 
Voorzitter Veelzijdig Boerenland Slob sluit 
niet uit dat in de collectieven voor agrarisch 
natuurbeheer niet alleen boeren gaan zitten. 
Er is immers een maatschappelijke vraag. 
Maar, geeft Slob aan, “wij hebben niet de 
middelen om daar aan tegemoet te komen; 
die moeten er dan wel komen!” 
 

• Gezamenlijk beleid 
Statenlid De Heer (CU, Utrecht) constateert 
dat de vier Randstadprovincies ieder hun 
eigen beleid voeren. De provincies doen op dit 
vlak minder gezamenlijk dan 5 jaar geleden. 
Hij constateert bovendien dat de 
landbouwvisie van zijn provincie nog niet  up-
to-date is met de aanstaande GLB-
ontwikkelingen. Statenlid Van Hooff (VVD, 
Flevoland) vraagt zich af hoe je ruimtelijke 
ordening en een gezamenlijk Randstadbeleid 
kunt toepassen als sturingsmiddel, als je als 
provincie al hebt gekozen voor overwegend 
akkerbouw. Voorzitter Lokker vraagt daarop 
óf de provincies een gemeenschappelijk beleid 
kunnen ontwikkelen. Gezamenlijk optrekken 
kan effect hebben in Brussel.  Gedeputeerde 
Bond geeft aan dat er in IPO-verband 
afspraken worden gemaakt met de 
staatssecretaris. In die zin wordt dus al 
gezamenlijk opgetrokken. 
 

• Voorsprong 
Statenlid Eelman  (CDA, N-H) vroeg tot slot 
aan Gotink hoe de provincies de voorsprong 
die er nu is door dit debat met elkaar te 
voeren, kan worden vastgehouden in relatie 
tot Europa. Het is immers lastig invloed uit te 
oefenen op het logge Brusselse apparaat.  
Gotink ‘geeft toe’ dat het GLB in de verst 
gevorderde fase van behandeling zit. Maar 
Brussel staat open voor experimenten en 
creatieve ideeën. Europarlementariërs kunnen 
worden benaderd met voorbeelden!  
 
Reflectie en borrel 
Na een reflectie op de avond door Van der 
Weijden constateerden voorzitter Lokker en 
voorzitster van de werkgroep Europa Stevens-
Meewis dat het forum geslaagd en 

inspirerend was. De avond werd afgesloten 
met een borrel. 
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VERSLAG Bezoek COE aan 
Open Days CvdR op 08-10-13 

 

Inleiding 

Van 7 t/m 10 oktober 2013 vonden in 

Brussel de Open Days van het Comité van de 

Regio’s (CvdR), het officiële EU instituut voor 

regionale en lokale vertegenwoordigers, 

plaats. De Open Days gelden als het grootste 

platform voor regio’s ter wereld. Leden van 

het Coördinatie Overleg Europa (COE) gingen 

in het kader van deze Open Days op dinsdag 

8 oktober 2013 naar Brussel.  

Daar werden zij gecomplementeerd met 

leden van de werkgroepen Europa van de 

provincies Utrecht en Flevoland. Gezamenlijk 

bezochten zij een bijeenkomst in het Huis 

van de Nederlandse Provincies (HNP) over 

‘food strategies’ in peri-urbane gebieden, 

oftewel over de wisselwerking tussen stad en 

platteland, met als rode draad 

voedselketens.  

Hoofdvraag was hoe je door middel van 

voedselinitiatieven kunt bijdragen aan een 

duurzame voedselketen tussen stad en 

platteland. Eerder die dag keken de COE-

leden rond in het interactieve high-tech 

bezoekerscentrum van het Europees 

Parlement. Na de workshop bezochten zij 

het ‘Netherlands house for Education and 

Research’ (Neth-ER) en de dag werd 

afgesloten met een netwerkbuffet, 

georganiseerd door de Randstadprovincies.  

Deelnemers 

Het Noord-Hollandse reisgezelschap bestond 

uit de COE-leden mevr. Stevens-Meewis 

(voorzitter), mevr. Van Heijst, mevr. Van 

Rooij, dhr. Broekhoven en dhr. Van Hooff. 

Dhr. Köhne en dhr. Struben vervingen COE-

leden mevr. De Grave-Verkerk en dhr. Cool. 

Waar in 2010 nog meerdere workshops 

verspreid over meerdere dagen werden 

bijgewoond door de toenmalige werkgroep 

Europa, beperkte het bezoek zich nu tot één 

dag: om half negen ’s ochtends stapte het 

gezelschap op in de Thalys en om negen uur 

’s avonds werd de terugreis aanvaard. 

Doel 

Het bezoek aan Brussel was van waarde voor 

het COE vanwege de toenemende rol van 

Europa in de provinciale besluitvorming en 

de faciliterende rol die het COE heeft als het 

gaat om de stroomlijning van de 

informatievoorziening aan de staten-

commissies.  

 

Drie leden van het resigezelschap:  

Statenleden Ciel Stevens-Meewis, Anna van 

Heijst en Joop Köhne  

Bovendien organiseerde de Regio Randstad, 

samen met Brabant Stad en METREX, op 8 

oktober een bijeenkomst in het HNP met als 

titel “Making food strategies together: Smart, 

sustainable and inclusive growth through 

territorial linkages”. Het thema van deze 

workshop sloot naadloos aan bij het forum 

‘Plattelandsontwikkeling in de Randstad’ dat 

op 28 mei jl. door het COE in Haarlem werd 

georganiseerd.  

Tijdens de workshop werden door 

verschillende sprekers interessante 
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voorbeelden genoemd van voedselinitia-

tieven en innovaties die kunnen bijdragen 

aan het creëren van een sterke peri-urbane 

agricultuur. Verderop in dit verslag wordt 

hier uitgebreid bij stil gestaan. 

Wat zijn de Open Days? 

De jaarlijkse Open Days bieden een platform 

voor uitwisselingen over de rol van 

decentrale overheden bij de uitvoering van 

Europese doelstellingen. Het is al lang het 

grootste jaarlijkse Brussel evenement op het 

gebied van regionale en stedelijke 

ontwikkeling. Dit jaar stonden de Open Days 

in het teken van het cohesiebeleid (maar ook 

plattelandsontwikkeling en visserij) in de 

Europese programmaperiode 2014-2020. De 

erschillende programma’s in deze periode 

krijgen vorm volgens de overkoepelende   

Europa 2020-strategie, wat wil zeggen dat 

zij dienen bij te dragen aan slimme, 

duurzame en solidaire groei. 

In totaal waren 200 regio’s en steden uit 30 

landen vertegenwoordigd in Brussel. Vanuit 

Nederland leverden de provincies Flevoland, 

Friesland, Gelderland, Limburg, Noord-

Brabant, Noord-Holland en Overijssel, en de 

samenwerkingsverbanden Noord 

Nederlandse Provincies en de Randstad 

Regio, een bijdrage aan de Open Days door 

in verschillende consortia workshops en 

debatten te organiseren. 

  

Bezoek aan het Parlementarium 10.30 – 

11.15 uur 

Het gezelschap startte met een bezoek aan 

het relatief nieuwe bezoekerscentrum van 

het Europees Parlement, het Parlementarium. 

Zichtbaar onder de indruk van de  

 

dynamische en interactieve 

multimediarondleiding leerden de 

Statenleden meer over de geschiedenis van 

de Europese integratie en de impact daarvan 

op ons dagelijks leven. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Het Noord-Hollandse gezelschap bij het Parlementarium: Statenleden Cees Broekhoven, Joost van 

Hooff, Rina van Rooij, griffier Jelte Loggen, Hein Struben, Ciel Stevens-Meewis, Anna van Heijst en 

Joop Köhne 
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Workshop Making food strategies 

together 12.00 – 15.00 uur 

Bij de workshop in het Huis van de 

Nederlandse Provincies waren veel lidstaten 

aanwezig, zo constateerde moderator 

Michael Dower. Dower, professor in 

Europese plattelandsontwikkeling aan de 

Universiteit van Gloucestershire en veel 

gevraagd dagvoorzitter, noemde als 

aanwezige lidstaten Polen, Frankrijk,  

Duitsland, België, Scandinavië, Tsjechië en 

Nederland. Volgens Dower kenmerkte de 

gevarieerde aanwezigheid dat de productie 

van voedsel een van de mondiale 

uitdagingen van de toekomst is; het 

beïnvloedt bijna alle steden en regio's. 

Zeker 7 lidstaten zijn vertegenwoordigd 

tijdens de workshop Making Food Strategies 

De productie en de consumptie van 

levensmiddelen is een belangrijk element dat 

in staat is de stedelijke, landelijke en peri-

urbane gebieden met elkaar te verbinden 

(‘territorial linkages’). Tegelijkertijd heeft 

voedsel raakvlakken met thema's als efficiënt 

beheer van hulpbronnen, werkgelegenheid 

en sociale cohesie, concurrentievermogen, 

innovatie, bestuur , ruimtelijke ordening en 

het gebruik van land. De bewustwording van 

de waarde van voedsel groeit. Er zijn echter 

nog steeds uitdagingen te overwinnen, aldus 

Dower. De draad in de workshop is hoe 

voedselstrategieën en hun territoriale 

verbanden kunnen bijdragen aan de EU2020-

doelstellingen van slimme, duurzame en 

solidaire ontwikkeling. 

Tijdens de workshop gaven leden van 

Europese netwerken van stedelijke, 

grootstedelijke, peri-urbane en rurale 

gebieden hun visie op dit thema op basis 

van praktische voorbeelden. Door veel 

sprekers werd bijzondere nadruk gelegd op 

de noodzaak van effectieve ruimtelijke 

ordening om het beste gebruik van kostbaar 

land te bereiken, rekening houdend met de 

groeiende en veranderende behoeften van de 

moderne samenleving. 

 

In het bijzonder werd benadrukt dat het 

proces van verstedelijking, tenzij het 

effectief is gepland, kan leiden tot verlies 

van landbouwgronden waardoor voedsel-

veiligheid in het gedrang komt. Sprekers 

drongen er op aan dat land-bouwgrond moet 

worden beschermd; dat (waar mogelijk) 

gebouwd wordt in al verstedelijkt gebied; en 

dat plattelands-gebieden hun landelijke 

karakter moeten behouden. Met name werd 

verwezen naar de rol die kleine steden 

kunnen spelen als centra van het landelijke 

leven en als koppelingen tussen de 

plattelandsbevolking en grotere steden. 

Hieronder worden de eerste vijf presentaties 

toegelicht.  

Presentaties 

Het spits wordt afgebeten door de 

Nederlandse Juliane Kürschner, vice-

president van METREX – het netwerk van 

metropolitane regio’s in Europa dat vooral 

kijkt naar ruimtelijke ordening. Zij is tevens 

planoloog bij de Dienst Ruimtelijke Ordening 

van Amsterdam. De link naar ruimtelijke 

ordening (ro) is logisch, aangezien 

agrarische productie veel grond nodig heeft. 

De aanlevering van voedsel naar de stad 

levert diverse problemen op, die (deels) door 

een strategische inzet van ro kunnen worden 

opgelost. In alle metropolitane regio’s, zoals 

Wenen, Stuttgart, Amsterdam, Madrid, 

Hamburg, Helsinki, Oslo etcetera is de 

‘urban linkage’ zichtbaar.  
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In Amsterdam constateert Kürschner dat de 

in 2007 ontwikkelde voedselstrategie door 

de crisis niet volledig tot wasdom is 

gekomen, maar de bottom-up beweging in 

Amsterdam en omgeving blijkt dermate 

sterk dat de beleidsdoelen alsnog gehaald 

worden. Ruimtelijke ordening kan helpen bij 

het faciliteren van deze bottom-up 

ontwikkeling. Stedelijke en plattelands-

ontwikkeling kunnen elkaar versterken. 

Kürschner noemt educatie, bewustzijn en 

een multi-facettenbenadering van belang.  

   

Moderator Peter Dower en Juliane  

Kürschner, vice-president Metrex  

 

Peter Austin, van het network Eurocities en 

planoloog van de stad Oslo, noemt het 

onderscheid tussen stad en platteland al 

“heel vaag”; het zit volgens hem meer in “the 

mind than in reality”. Dat komt door de 

enorme groei van steden in de afgelopen 

decennia. Samenwerking met kleine 

plattelandscentra is zeer belangrijk voor de 

steden om de productie van voedsel te 

garanderen. Strategische ruimtelijke 

planning, waarbij onder meer gekeken wordt 

naar transport en landgebruik, zijn de 

belangrijkste elementen daarbij. Steden 

moeten prioriteiten stellen om agrarische 

productie mogelijk te maken.  

Zo bestaat de omgeving van Oslo uit bos, 

fjorden en agrarisch land. Oslo kent geen 

goed klimaat voor landbouw. Het meeste bos 

is beschermd gebied. Er mag niet te dicht bij 

een fjord, bij het water, worden gebouwd. 

De agrarische grond die er wel is, is 

beschermd gebied. Er moet rekening worden 

gehouden met andere doelen als 

economische groei, luchtkwaliteit etc. Maar 

Oslo kent een groei van 2% per jaar. Waar 

moet Oslo zijn extra woningen dan bouwen? 

Hoe krijg je én duurzame stedelijke groei én 

voldoende voedselproductie? Peter Austin 

denkt dat er steeds meer stadsboerderijen 

met kleinschalige productie zullen komen.  

Samenwerking is in ieder geval van groot 

belang in de keten.  

De derde presentatie komt van de hand van 

Peter Verbon, senior beleidsadviseur  

Ruimtelijk beleid van de provincie Zuid-

Holland en betrokken bij het PURPLE-netwerk 

(het Peri Urban Regions Platform Europe, een 

samenwerkingsverband tussen twaalf 

grootstedelijke regio’s waaronder de Regio 

Randstad). Volgens Bonnet is het probleem 

dat voedselproductie niet meer transparant 

is en niet meer duidelijk gekoppeld aan de 

omgeving.  

 

Hij geeft een mooi voorbeeld van hoe het wel 

kan. Zo kent Rotterdam een bierbrouwerij 

met een circulair productie-proces. Boeren in 

de omgeving bieden hun gewassen aan voor 

de bierproductie (boven de marktprijs). Het 

residu van het bier is dan weer voedsel voor 

het vee. Water van de kust zorgt voor de 

energie. En zijn er nog diverse lokale 

stakeholders betrokken. Dit lukt alleen maar 

als alle stakeholders zich echt committeren 

en daarvoor zijn ook gedeelde belangen 

nodig. Stedelijke en landelijke actoren 

komen dan samen. 

 

Carola Gunnarsson van de Swedish 

Association of Local and Regional Authorities 

(SALAR), lokaal politicus én boerin, geeft 

hoog op van het initiatief van de Zweedse 

overheid  dat van Zweden dé nieuwe 

culinaire natie moet maken. Dat initiatief 

houdt in dat ‘overal’ keukens worden 

neergezet, bijvoorbeeld bij scholen en 

kinderdagopvangcentra, waar koks met 

lokale producten gezond voedsel 

klaarmaken. Het gaat om centrale een visie 
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op gezond, lokaal voedsel in combinatie met 

het creëren van werkgelegenheid, aldus 

Gunnarsson.   

Rolf Oldejans is beleidsadviseur Ruimtelijke 

Ordening van de gemeente Enschede en 

vertegenwoordiger van het project URMA van 

het INTERREG-netwerk; een project dat stads-

plattelandssamenwerking promoot als “een 

hulpmiddel ter versterking van het potentieel 

voor het genereren van en de overdracht van 

innovatie in Europese stedelijke gebieden en 

hun omliggende achterland”. Hij stelt dat 

West-Europese bedrijven vooral produceren 

voor de wereldmarkt en geen link meer 

hebben met hun omgeving. Italiaanse 

bedrijven hechten wat dat betreft veel meer 

aan lokale voedselproductie. Poolse 

bedrijven zijn weer sterk afhankelijk van 

Europese subsidies en moeten 

moderniseren.  

 

Nederlandse bedrijven kennen een sterke 

samenwerking met de wetenschap. Ze zijn 

bereid de regionale voedselketen te 

herstellen. Het betreft hier veelal kleine 

producten die leveren aan de stad. Wat 

Oldejans betreft moet er een gelinked 

systeem komen zodat de kleine producten 

hun producten kunnen leveren. Om extra 

waarde toe te voegen aan de productie, zet 

het project URMA studenten en gehandicapte 

mensen in als werkers. 

 

Aan het einde van het debat werd gespiegeld 

door vertegenwoordigers van de Europese 

Commissie en de OESO. 

 

Conclusies bijeenkomst  

Uit de presentaties kan geconcludeerd 

worden dat er steeds meer aandacht is voor 

zowel de theoretische als praktische 

ervaringen met de betrekkingen tussen stad 

en platteland, dat dergelijke verbanden 

steeds meer aandacht krijgen van politici en 

anderen, maar dat de vertaling hiervan naar 

structureel beleid nog in een pril stadium is. 

 

Na afloop van de bijeenkomst heeft 

professor Peter Dower zijn bevindingen over 

de bijeenkomst op papier gezet. Die zijn, vrij 

vertaald uit het Engels, onderaan dit verslag 

weergegeven. 

 

‘Netherlands house for Education and 

Research’ (Neth-ER) 16.00-17.00 uur 

Lopend begaf het gezelschap zich 

vervolgens naar een van de vele 

ontmoetingsbijeenkomsten tijdens de Open 

Days. Deze zogenaamde Meet & Greet was 

georganiseerd door het bedrijf European and 

Regional Affairs Consultants (ERAC). Deze 

Nederlandse organisatie is gespecialiseerd in 

de opzet en beheer van Europese projecten 

en de financiering van Europese subsidies, 

regionale ontwikkeling en het leggen van 

verbindingen tussen regio’s.  

 

ERAC ondersteunt met name overheden bij 

met name EFRO-pogramma’s door 

medewerkers te detacheren die zijn 

gespecialiseerd in Europese programma’s. In 

contact komen met deze organisatie was van 

meerwaarde voor de COE-leden, aangezien 

in COE-bijeenkomsten regelmatig naar voren 

komt hoe met name het MKB beter 

geïnformeerd kan worden over de 

mogelijkheden van Europese subsidiering en 

welke rol de provincie daar in zou moeten 

spelen. De COE-leden konden hierover van 

gedachten wisselen met medewerkers van 

ERAC.  

 

COE-voorzitter Ciel Stevens-Meewis in 

gesprek met Vincent Ketelaars van ERAC 
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onder toeziend oog van COE-lid Joost van 

Hooff 

 

ERAC ‘leende’ voor deze bijeenkomst het 

pand van het Netherlands house for 

Education and Research. Acht Nederlandse 

organisaties, werkzaam op de gebieden 

onderzoek, onderwijs en innovatie, hebben 

dit Neth-ER als internationale vereniging 

(zonder winstoogmerk) opgericht. Neth-ER 

kenschetst zichzelf als “de vertegenwoo-

rdiging van het Nederlandse kennisveld in 

Brussel met als doel het beleidsvormings-

proces in Europa door dit kennisveld op een 

adequate wijze te beïnvloeden en zo 

optimaal gebruik te kunnen maken van wat 

Europa aan Nederland te bieden heeft.” De 

vereniging werkt in eerste instantie voor de 

aangesloten leden, inclusief hun achterban. 

Neth-ER wordt ondersteund door de 

Ministeries van Onderwijs, Cultuur en 

Wetenschap (OCW) en van Economische 

Zaken, Landbouw en Innovatie (EL&I). 

 
Randstadbuffet 18.00-20.00 uur 

Om 18.00 uur startte het Randstadbuffet in 
het HNP. Na een welkomstwoord door 
Europa-gedeputeerde en voorzitter van het 
bestuurlijk Overleg Europa mevrouw Sweet 
konden de vele aanwezigen netwerken en 
eten. Wat opviel waren de aanwezige 
bestuurders uit Noord-Holland, zoals 
burgemeesters dan wel wethouders uit 
Velsen, Den Helder, Schagen, Opmeer 
Heerhugowaard, Schagen en Alkmaar. Zij 
waren aanwezig met een delegatie 
georganiseerd door de Kamer van Koophandel 
van Alkmaar.  
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

COE-lid Anna van Heijst bij het 
Randstadbuffet 
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Bezoek Provinciale Staten P4 aan de Regio 
Randstad Brussel 

30 en 31 januari 2014 
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VERSLAG Provinciale Staten 
van de provincies Noord-
Holland, Zuid-Holland, 
Flevoland en Utrecht bezoeken 
Brussel 

De statenleden van de provincies Noord-
Holland, Zuid-Holland, Flevoland en Utrecht 
(Regio Randstad) bezoeken op 30 en 31 
januari 2014 Brussel. De vier provincies 
hebben gekozen voor samenwerking in 
Brussel. De gedeputeerden van de vier 
provincies geven inhoudelijk richting aan de 
samenwerking. Elvira Sweet (Noord-Holland), 
Rogier van der Sande (Zuid-Holland), Ralph de 
Vries (provincie Utrecht) en Bert Gijsberts 
(provincie Flevoland).  

 Voor de huidige Statenperiode hebben de 
Randstadprovincies een gezamenlijke 
strategie onder de titel: “De krachten 
gebundeld”. De samenwerking richt zich op 
vier thema’s: Regionaal Beleid, Kennis en 
Innovatie, Landelijke gebieden onder 
stedelijke druk en Duurzame Leefomgeving. 
Het doel van de samenwerking is het 
versterken van de concurrentiepositie van de 
Randstad in een integrerend Europa en het 
verbeteren van de leefkwaliteit in de 
Randstad. De statenleden worden door 
middel van dit bezoek op de hoogte gebracht 
van de realisatie van de doelstellingen en de 
resultaten van deze samenwerking. Daarnaast 
wordt kennis opgedaan van andere instituties; 
het Europees Parlement, Vlaams Parlement en 
Permanente Vertegenwoordiging.  

Regio Randstad 

Astrid Weij (Hoofd van de 
Randstadvertegenwoordiging in Brussel) heet 
alle statenleden hartelijk welkom bij het Huis 
van de Nederlandse Provincies. Zij benadrukt 
dat de samenwerking tussen de Regio 

Randstad bestuurders, de lobbyisten in 
Brussel, de Europacoördinatoren in de 
provinciehuizen en de experts van de 
vakafdelingen essentieel is voor effectief 
optreden in Brussel. Alleen zo is het mogelijk 
om de concurrentiepositie van de Randstad in 
een integrerend Europa te versterken en de 
leefkwaliteit van de Randstad te verbeteren. 
Dit doen zij door; het beïnvloeden van 
Europees beleid en Europese regelgeving, het 
streven naar benutting van toekomstige 
Europese fondsen, profilering van de Randstad 
in Europa en door kennis en kunde te delen 
door middel van internationale 
samenwerking. Hiervoor worden verschillende 
instrumenten gebruik. Astrid noemt AIR (Air-
quality Initiative of Regions), ERRIN (European 
Regions Research and Innovation Network), 
en PURPLE (Peri-Urban Regions Platform 
Europe) als instrumenten waar veel gebruik 
van wordt gemaakt. 

Regio Randstad in internationaal perspectief 

Dhr. Manshanden van TNO geeft een 
presentatie over ‘Regio Randstad in 
Internationaal perspectief’ waarbij ook de 
Randstadmonitor aan bod komt. Het biedt de 
mogelijkheid om de Randstadregio op een 
objectieve, toegankelijke in inzichtelijke wijze 
te vergelijken met andere regio’s in Europa. 
De monitor geeft inzicht in onderwerpen als 
economische groei, innovatie, luchtvervuiling 
en werkgelegenheid/werkloosheid. Dhr. 
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Manshanden geeft aan dat de tool duidelijk 
maakt dat de economische groei van 
Nederland/de Randstadregio in vergelijking 
met andere landen/regio’s lager ligt. Hij 
attendeert op het herstel na de crisis in de 
periode van 2000-2012. Andere regio’s in 
Europa herstellen sneller en maken groei 
door. Er is een discussie tussen de statenleden 
over groei versus de huidige omvang van de 
Randstad als economische regio. De vraag is 
wat er door de overheid kan veranderen of 
hoe de overheid kan stimuleren. Dhr. 
Manshanden legt uit dat innovatie/onderwijs 
en het produceren van hoogwaardige 
producten economische groei kunnen 
vergroten. Groei vraagt ook om maatwerk en 
afstemming van instellingen, regio’s, 
processen en bedrijven.  

 

In gesprek met leden van Europees 
Parlement 

In het Europees Parlement gaan de 
statenleden in gesprek met drie leden van het 
Europees Parlement: Wim van de Camp 
(CDA/EVP), Toine Manders (50PLUS) en 
Robbert Baruch (lobbyist voor Bunma Stemra). 
Zij attenderen op de bestuurlijke drukte, en 
het risico van overlap van besturen, niet alleen 
in Nederland maar ook in de Europese 
samenwerking. Daarnaast ontstaat er een 
discussie over efficiënter produceren en 
economische groei versus vergrijzing. Ook 
wordt samenwerking genoemd bij een 

mogelijke oplossing van het probleem rondom 
de economische groei . Samenwerking tussen 
steden, regio’s en universiteiten in Nederland, 
Provincies en Europa kunnen zorgen voor het 
versterken van de economie.  

20 jaar Regio Randstad  

De dag word afgesloten met presentaties en 
een discussie  in het thema: “From Pain to 
Gain”. 2014 is een bijzonder jaar met veel 
kansen. Robert Wood, Chief UK economist 
Berenberg Bank, Maarten Verwey, 
Directorate-General for Economic and 
Financial Affairs, Europese Commissie en 
Rinus van Schendelen, hoogleraar Erasmus-
Universiteit Rotterdam lieten hun licht 
schijnen over de kansen voor Nederland, maar 
met name voor de Randstadregio. Nederland 
werd vergeleken met andere Europese landen 
op het gebied van economische groei, export, 
fiscale aspecten en algemene gezondheid.  
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Meer gebruik maken van stakeholders, 
gebruik van linking pins en het afstemmen van 
de Europese agenda op de agenda van de 
Randstadregio, kunnen een praktische 
uitwerking zijn om te starten. Uitdagingen 
liggen bij de stagnatie van de economische 
groei, de kwaliteit van leefbaarheid in de regio 
Randstad en de vermindering van 
subsidiemogelijkheden vanuit de centrale 
overheid.  

De avond sluiten alle genodigden; 
statenleden, netwerken en collega’s van Regio 
Randstad, af met een borrel in het kader van 
’20 jaar Regio Randstad in Brussel’. De sfeer 
was informeel, door o.a. het verhaal van de 
commissaris van de Koning van Flevoland, 
Leen Verbeek, over de achtergrond van het 
toasten en betekenis van de klank van de 
glazen daarbij.  

 

 

In gesprek met Jan Mulder 

Op 31 januari start de dag met een gesprek 
tussen Jan Mulder, Europarlementariër VVD 
en statenlid Irene van Hooff. Jan Mulder 
vertelt over zijn werk in Brussel en zijn rollen 
in verschillende commissies. Hij houdt zich 
bezig met de commissies Begroting, 
Begrotingscontrole alsmede Burgerlijke 
vrijheden. Daarnaast is hij nog steeds 
geïnteresseerd in de Commissie voor 
Landbouw en Plattelandsontwikkeling, waar 
hij lang deel van heeft uitgemaakt. Hij verwijst 
naar de inwerkingtreding van het Verdrag van 
Lissabon waarbij de bevoegdheden van het 
Europees Parlement zijn vergroot. De leden 
hebben die bevoegdheden op verschillende 
wijzen tot uitdrukking gebracht, bijvoorbeeld 
met het goedkeuren van de Europese 
Begroting. Onderwerpen als dataprotectie en 
plattelandsontwikkeling, economische groei 
van de regio Randstad komen aan bod. Maar 
ook de rol, invloed en belangen van Nederland 
in een steeds groter wordende Europese Unie.  
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Bezoek Vlaams Parlement 

Bij het bezoek aan het Vlaams Parlement 
krijgen de statenleden een rondleiding 
door de plenaire vergaderzaal en krijgen 
uitleg over de werking van het parlement. 
Het Vlaams Parlement is de vergadering 
van de Vlaamse Gemeenschap en het 
Vlaams Gewest en bevindt zich in Brussel. 
Het bestaat uit 124 leden. 118 leden zijn 
gekozen vanuit het Vlaams Gewest. De 6 
andere leden zijn afkomstig uit het 
kiesgebied van het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest. Sinds 1995 worden er voor het 
Vlaams Parlement eigen verkiezingen 
gehouden. Daarvóór namen de Vlamingen 
uit het federale parlement zitting in het 
Vlaams Parlement. Het Waals Parlement is 
de volksvertegenwoordiging van het 
Waals Gewest en is gevestigd in Namen. 

De statenleden gaan in gesprek met de 
volksvertegenwoordigers; Dhr. 
Diependaele, fractieleider N-VA, Dhr. 
Kennis, lid van CD&V, Dhr. Segers, lid van 
N-VA. Met name de complexiteit rondom 
de drie gewesten in België komt naar 
voren. Taken en bevoegdheden kunnen 
liggen op federaal niveau, op niveau van 
het gewest of provinciaal en gemeentelijk 
niveau. Samenwerking met Nederland met 
de regio Randstad of met provincies 
vraagt daarom altijd om maatwerk. Bij 
ieder onderwerp wordt de vraag gesteld:  
welk niveau van overheidsinstantie is 
hierbij op zijn plaats? Er wordt momenteel 
veel samengewerkt rondom 
spoorwegverbindingen, rondom de 
Schelde en  in de grensregio’s.  
 

 

Permanente Vertegenwoordiging 

De statenleden bezoeken ter afsluiting de 
Permanente Vertegenwoordiging van 
Nederland bij de Europese Unie. Pieter de 
Gooijer, Ambasadeur Permanente 
Vertegenwoordiging, Auke van der Goot, 
Binnenlandse Zaken PV, Paul Hofhuis, 
adviseur Permanente Vertegenwoordiging 
en Stefen Raes, hoofd economische zaken 
bij de permanent vertegenwoordiging  
geven een korte uitleg over hun rollen. Zij 
leggen de nadruk om het feit dat 2014 een 
jaar is om Nederland in Europa op de kaart 
te zetten door de belangen van Nederland 
over het voetlicht te krijgen bij het 
Parlement. 2014 is een lobbyjaar.  
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